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Na osnovu clana 77 stav 2 Poslovnika Skupstine Crne Gore, Odbor za turizam, 
poljoprivredu, ekoiogiju i prostorno planiranje Skupstine Crne Gore, sa 14. sjednice odrzane 
13. maja 2024. godine i 18. sjednice odrzane 6. juna 2024. godine, podnosi

Izvjestaj
sa kontroinog saslusanja na temu:

„Da li je drzava spremna za predstojecu Ijetnju turisticku sezonu?“

! Na osnovu clana 75 stav 3 Poslovnika Skupstine Crne Gore Odbor za turizam, 
poljoprivredu, ekoiogiju i prostorno planiranje na 11. sjednici, odrzanoj 25. marta 2024. godine, 
jednoglasno (sa deset glasova „ZA’’) odiucio je da odrzi kontroino saslusanje Vladimira 
Martinovica, ministra turizma, ekologije, odrzivog razvoja i razvoja sjevera, Mladena Mikijelja, 
direktora Javnog preduzeca za upravijanje morskim dobrom Crne Gore i Ranka Jovovica, 
predsjednika Odbora Udruzenja turizma i ugostiteijstva Privredne komore Crne Gore na temu; 
„Da li je drzava spremna za predstojecu Ijetnju turisticku sezonu?“.

Inicijativu za kontroino saslusanje Odboru su podnijeli poslanice/i: dr Aleksandra 
Despotovic, Oskar Huter, Drita Lolla, Damir Gutic i Branislav Nenezic.

Sjednici su, pored ministra Martinovida i Ranka Jovovica, predsjednika Odbora 
Udruzenja turizma i ugostiteijstva Privredne komore Crne Gore, prisustvovali i: Vuk lizic, 
drzavni sekretar u Ministarstvu, Svetlana Sijivancanin, v.d. generalne direktorice Direktorata 
za razvoj turizma i izradu propisa u turizmu, Olivera Blagojevic, nacelnica Direkcije za 
investicije, razvoj i unaprjedenje konkurentnosti u turistickoj privredi u Direktoratu za razvoj 
turizma i izradu propisa u turizmu i Sanja Markovic, sekretarka Odbora Udruzenja turizma i 
ugostiteijstva Privredne komore Crne Gore,

Sjednici nije prisustvovao Mladen Mikijelj, direktor Javnog preduzeca za upravijanje 
morskim dobrom Crne Gore.

II Oskar Huter, zamjenik predsjednika Odbora i predstavnik podnosilaca Inicijative,
obrazlozio je podnesenu Inicijativu i naveo da su podnosioci Inicijative istu podnijeli svjesni 
cinjenice da je Ijetnja turisticka sezona zapocela, s obzirom da ista nije kalendarski vezana za 
Ijetnje mjesece, te da su evidentni problemi. Podsjetio je da je turizam vodeca grana privrede 
u razvoju Crne Gore i zamajac svim ostalim sektorima, te da je stoga bilo neophodno odrzavati 
ovo kontroino saslusanje. U svom iziaganju postavio je sljedeca pitanja: kada pocinje turisticka 
sezona u Crnoj Gori; da li opstina Budva spremno docekuje turiste i kada se ocekuje zavrsetak 
gradevinskih radova u ovoj opstini; na koji nacin se, u susret predstojecoj turistickoj sezoni, 
planira rjesavanje komunalnih problema u opstini Budva; sta se planira kako bi se unaprijedila 
avio-dostupnost Crne Gore; na koji nacin se planira rje§avanje problema u vezi sa zakupom 
plaza na crnogorskom primorju.



Ranko Jovovic, predsjednik Odbora udruzenja turizma i ugostiteijstva Privredne 
komore Crne Gore, upoznao je da se Plan aktivnosti Odbora udruzenja turizma i 
ugostiteijstva na pripremi Ijetnje turisticke sezone 2024. godine, odnosi na organizovanje 
sjednica i okruglih stolova sa fokusom na prevazilazenje izazova na uspjesnoj realizaciji Ijetnje 
turisticke sezone, suzbijanju sive ekonomije i nedostataku radne snage i pojednoslavijenju 
procedura za dobijanje dozvola za boravak i rad na sezonskim poslovima u turizmu, kao I na 
ostale aktivnosti na prevazilazenju izazova za uspjesno odvijanje Ijetnje sezone. Informisaoje 
da su se na sjednici Odbora udruzenja turizma i ugostiteijstva Privredne komore Crne Gore 
odrzanoj 12. februara tekuce godine, bavili temom blagovremene pripreme kupalista za Ijetnju 
turisticku sezonu 2024. godine, te da je na osnovu zakijucaka sa sjednice upucen dopis 
predsjedniku Vlade i nadleznim ministarstvima, u vezi revidiranja ugovora do kraja kupalisne 
sezone sa aktuelnim zakupcima plaza. Takode, obavijestio je da su na sjednici Odbora, 
odrzanoj 15. marta 2024. godine usvojena 22 zakijucka, na osnovu kojih su upucene inicijative 
prema: opstini Kotor za odiaganje primjene Odiuke o naknadama, Ministarstvu saobracaja za 
status izvodenja radova na pojedinim saobracajnicama, Ministarstvu vanjskih poslova za 
donosenje odiuke za uvodenje bezviznog rezima za odredene zemije, Ministarstvu unutrasnjih 
poslova apel za podrsku u unaprjedenju postupka zaposljavanja stranih sezonskih radnika 
uvodenjem elektronskog podnosenja zahtjeva za izdavanje radne dozvole, Ministarstvu 
finansija u vezi ponovnog pokretanja pitanja akciza na gorivo za jahte, dok su Ministarstvu 
turizma, ekologije, odriivog razvoja I razvoja sjevera upucene pristigle sugestije na Predlog 
zakona o turizmu i ugostiteijstva.

Ukazao je da seklor turizma, iako definasan kao strateski, i dalje optereduju brojni izazovi 
kao sto su: siva ekonomija, buka na otvorenom u blizini smjestajnih kapacitefa, nedostatak 
strucne radne snage i zaposljavanje stranaca, komunalna I saobradajna infrastruktura, 
gradevinski radovi tokom turisticke sezone, zadrzavanje turista na granicnim prelazima. 
Naveo je da je od posebne vaznosti za razvoj turizma u Crnoj Gori: planiranje i realizacija 
infrastrukturnih projekata, smanjenje zadrzavanja na granicnim prelazima, pojednostavijenje 
komunikacije sa regionalnim aerodromima, povecanje kapaciteta aerodroma u Crnoj Gori, kao 
i broja i frekfentnosti letova koji se sa ovih aerodroma realizuju, narocito ka kljucnim emitivnim 
trzistima tokom cijele godine, uredenje vodenog terminala na aerodroma Tivat I adekvatno 
uredenje prilaza od aerodromske zgrade do vodenog terminala, do pocetka glavne Ijetnje 
sezone, postojanje direktnih avio-linija: redovnih, carter I niskotarifnih aviokompanija ka/od 
vaznih emitivnih trzista sirom Evrope, cime bi se omogucilo pozicioniranje Crne Gore kao 
turisticke destinacije. Istakao je da uspjesan I visokokvalitetni turizam zavisi od privlacnosti 
destinacije tokom citave godine, te da je jedan od najkriticnijih aspekata turizma u Crnoj Gori 
koncentracija na relativno kratak period godine. Naglasio je da cjelovita turisticka ponuda 
podrazumijeva produzenje sezone uz istovremeno pruzanje razvojnog impulsa sjeveru.

Na kraju iziaganja je saopstio da se izazovi koji opterecuju poslovanje u turizmu mogu 
rijesiti samo strateski, partnerskom saradnjom i sinhronizovanim djelovanjem privrede i 
drzavnih institucija. Uspjesno i kvalitetno upravijanje turistickom destinacijom preduslov je 
uspjesnoj relizaciji turistickih sezona, a sve to zahtijeva jasnu viziju, konkurentnost turisticke 
ponude i jacanje saradnje izmedu privatnog i javnog sektora.

Viadimir Martinovic, ministar turizma, ekologije, odriivog razvoja i razvoja sjevera, 
u uvodnom iziaganju, predstavio je aktivnosti koje Ministarstvo kontinuirano sprovodi u cilju 
pripreme Ijetnje turistiCke sezone, kao i aktivnosti koje se planiraju u narednom periodu. 
Informisao je da je, u skladu sa Programom rada Vlade Crne Gore za 2024. godinu, 
Ministarstvo turizma, ekologije, odrzivog razvoja i razvoja sjevera izradilo Predlog plana
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pripreme Ijetnje turisticke sezone 2024. godine, koji je usvojen krajem marta tekuce godine. 
Plan obuhvata planirane aktivnosti koje ce subjekti, direktno i indirektno ukijuceni u pripremu 
sezone, kako na nivou drzave, tako i na lokalnom nivou, realizovati prije ill tokom ijetnje 
turisticke sezone, a u cilju stvaranja usiova za kvalitetniju pripremu i odvijanje Ijetnje turisticke 
sezone. Odgovarajuci na pitanje predsjednika Odbora informisao je da ne postoji potreba za 
formiranjem Kriznog staba vec da Koordinaciono tijelo za pripremu i pracenje turistickih 
sezona redovno odrzava sjednice, na kojima ucestvuju svi relevantni subjekti i da ovo tijelo 
blagovremeno reaguje i donosi odiuke. Informisao je da prema podacima koje je saopstila 
Nacionalna turisticka organizacije Crne Gore od 9. maja tekuce godine, koji pokazuju rast 
broja gostiju od 8,2% u odnosu na prethodnu godinu, postoje ohrabrujuce najave za 
predstojecu Ijetnju turisticku sezonu. Takode, upozano je da trenutno u Crnoj Gori, u 
hotelskom smjestaju, boravi 22.158 turista stojeza 23.16% vise u odnosu na isti period prosle 
godine. Ukazao je da zakonom nije definisan pocetak Ijetnje turisticke sezone ali da je kao 
resorni minister insistirao da sezona pocne 1. maja tekuce godine, odnosno da plaze od tog 
datuma budu na usiuzi turistima, a da ce se pitanje Atlasa plaza rjesavati tenderom u trecem 
kvartalu tekuce godine. Saopstio je da, prema informacijama koje posjeduje, nece biti 
problema u vodosnabdijevanju crnogorskog primorja tokom predstojece sezone. Obavijestio 
je da ce tokom Ijetnje turisticke sezone Crna Gora, posredstvom Aerodroma u Podgorici, biti 
povezana sa oko 45 destinacija, a posredstvom Aerodroma u Tivtu, sa oko 40 destinacija. 
Upoznao je da su pitanje problema sezonske radne snage pokusali da rijese u mjeri moguceg 
i u saradnji sa Zavodom za zaposljavanje Crne Gore i sa drugim relevantnim institucijama, a 
u cilju sto veceg motivisanja lica sa trzista Crne Gore da budu angazovani na ovim poslovima. 
Takode je upozano da je u cilju pracenja realizacije projekta .,Povecanje prilika za 
zaposljavanje sezonskih radnika u Jugoistocnoj Evropi", formirana Radna grupa koja 
funkcionise u saradnji sa GIZ-om (Njemacko drustvo za medunarodnu saradnju) i Privrednom 
komorom Crne Gore. Odgovarajuci na pitanje poslanice Bozovic, informisao je da ce tokom 
tekuce godine imati preko 600.000 podsticajnih mjera za razvoj ruralnog turizma u Crnoj Gori, 
te da u kontinuitetu raste broj registrovanih domacinstava na ruralnom podrucju.

Ministar Martinovic je u nastavku iziaganja prezentovao aktivnosti planirane za predstojeci 
period: odrzavanje sjednica Koordinacionog tijela za pripremu i pracenje turistickih sezona, 
realizacija Programa podsticajnih mjera u oblasti turizma za 2024. godinu, pracenje turistickog 
prometa, unaprjedenje avio-dostupnosti, unaprjedenje, uredenje i promocija planinarskih 
staza. Istakao je da su planirane aktivnosti, pored ostalog, usmjerene na unaprjedenje 
turistickog proizvoda generaino gledano, te da se isto postize podizanjem kvaliteta 
infrastrukture, usiuga u turizmu i povezanim sektorima, stvaranjem novih turistickih proizvoda 
namijenjenih razlicitim turistickim ciljnim grupama i emitivnim trzistima, kao i smanjenjem sive 
ekonomije, podsticanjem zaposljavanje domace radne snage, boljom avio-dostupnoscu i 
boljom vidijivosti, Crne Gore kao turisticke destinacija primjenom tradicionalnih i savremenih 
nacina promocije. Upoznao je i sa zakonodavnom aktivnoscu koju Ministarstvo na cijem je 
Celu trenutno sprovodi. Na kraju iziaganja je naveo da je koordinirana saradnja svih subjekata 
neophodna kako bi se ostvario zajednicki cilj da rezultati po zavrsetku predstojece sezone 
budu boiji od prethodne i na opstu korist.

Ill U raspravi su ucestvovali poslanici: Nada Lakovic, Prof, dr Aleksandra 
Despotovic, Branislav Nenezic, Momcilo Lekovic, Jelena Bozovic, Dr Dejan Durovid i 
Slaven Radunovic, shodno clanu 55 stav 2 Poslovnika Skupstine Crne Gore.

Tokom rasprave postavijena su brojna pitanja i iskazani stavovi i misljenja, koji se mogu 
rezimirati na sljedeci nacin:

3



da li je moguce izgraditi postrojenje za preradu vode u Regionalnom vodovodu 
kapaciteta 500 I/s do pocetka Ijetnje turisticke sezone;
kakav je stav vezano za ekoloski incident u Canju i sta je uradeno po tom pitanju, 
sta generaino se radi u ciiju zastite kupalista u Crnoj Gori;
ko operativno upravija Lukom Budva i sta je sa potencijalnim odstetnim zahtjevom 
Dukley-e;
na koji nacin se planira rjesavanje problema sezonske radne snage; 
u kojoj je fazi Predlog zakona o turizmu i ugostiteijstvu;
na osnovu cega se planira sezona u opstini Budva, s obzirom da opstina Budva nije
dostavila izvjestaje o izvrsenim planovima za 2023. godinu;
kada se planira zavrsetak Mediteranske ulice u opstini Budva;
da li je Atlas kupalista uraden i, ako nije, za kada se planira njegov zavrsetak;
zbog cega je doslo do poskupljenja cijena karata za trajekt na relaciji Kamenari-
Lepetane;
da li postoji realna mogucnost rjesavanja goruceg problema saobracajnih guzvi na 
jugu Crne Gore;
da li ce se lokom Ijetnje turisticke sezone crnogorsko primorje nesmetano snabdijevati 
vodom;
da li nacionaini parkovi Crne Gore spremno docekuju predstojecu sezonu;
kako se planira rijesiti problem puta na relaciji Gusinje-Grebaje;
kakva je saradnja Ministarstva turizma, ekologije, odrzivog razvoja i razvoja sjevera sa
drugim ministarstvima, institucijama i lokalnim samoupravama;
kakve su mogucnosti da se uvede kategorija „stalni sezonski radnik", uz navodenje
Hrvatske kao pozitivnog primjera;
o podsticajnim mjerama za razvoj turizma;
da li postoji potreba formiranja ..Kriznog staba" radi rjesavanja I otkianjanja problema 
koji naslaju tokom Ijetnje turisticke sezone;
koliki je udio prinosa hotela sa tri, cetiri i pet zvjezdica u ukupnim prihodima od turizma 
u Crnoj Gori;
otranzitnoj taksi kao nacinu rjesavanja saobracajnih guzvi na crnogorskom primorju i 
da li se nesto konkretno do sada uradilo po tom pitanju, s obzirom da se primice dio 
sezone kad su saobracajne guzve posebno izrazene.

* * * * *

Odbor je sa 11 glasova „ZA" utvrdio i odiucio da prediozi Skupstini da usvoji
sljedece:

ZAKLJUCKE

1. Skupstina Crne Gore poziva Vladu Crne Gore da razmotri mogucnost 
formiranja meduinstitucionalnog tima koji bi tokom turisticke sezone (Ijetnje i 
zimske) po hitnom postupku rjesavao probieme koji onemogucavaju ill ometaju 
normaino funkcionisanje i boravak turista;

2. Skupstina Crne Gore poziva Vladu Crne Gore da razmotri mogucnost uvodenja 
kategorije zanimanja „stalni sezonski radnik";

3. Skupstina Crne Gore poziva Vladu Crne Gore da hitno rijesi sve probieme koji 
se odnose na izgradnju i funkcionisanje komunalne i saobracajne 
infrastrukture;

4. Skupstina Crne Gore poziva Vladu Crne Gore da hitno razmotri mogudnost 
uvodenja „tranzitne takse'* za vozila koja koriste Jadransku magistralu u ove 
svrhe.
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* * * * *

Za izvjestioca Odbora na sjednici Skupstine odreden je poslanik Milan Zecevic.

Izlaganja sa sjednice sadrzana su u zapisniku, diji ]e sastavni dio i audio zapis.

PREDSJEDNIK ODBORA

Dej^n ptn^vic
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